
ČÍSLOVKY 
 
a) Základní číslovky 
 
Číslovky 1-10  
Tyto číslovky se připojují k počítanému jménu, které je v množném čísle. Dochází přitom k tomu, 
že číslovka má vždy opačný rod než počítané slovo. To znamená, že jsou-li počítáni muži, má 
číslovka ženské koncovky, jsou-li počítány ženy, nemá koncovku žádnou (tj. chová se jako mužský 
rod). V tabulce je to patrné: pod maskulinem jsou uvedeny číslovky, které se připojují 
k podstatnému jménu mužského rodu, a mají proto koncovku h-.  
Číslovka „dva“, „dvě“ má duálové koncovky.  
Jelikož se k číslovkám mohou připojovat zájmenné sufixy apod., rozlišujeme i absolutní a vázaný 
stav. Jejich tvoření je zcela pravidelné.  
 

 Maskulinum Femininum 
absolutní konstruktivní absolutní konstruktivní 

1 dx'a, dx;a; tx;a; tx;a; 
2 ~yIn:v. ynEv. ~yIT;v. yTev. 
3 hv'lv. tv,lv. vlv' vlv. 
4 h['B'r.a; t[;B;r.a; [B;r.a; [B;r.a; 
5 hV'mix] tv,mex] vmex] vmex] 
6 hV'vi tv,ve vve vve 
7 h['b.vi t[;b.vi [b;v, [b;v, 
8 hn"mov. tn:mov. hn<mov. hn<mov. 
9 h['v.Ti t[;v.Ti [v;Te [v;T. 

10 hr'f'[] tr,f,[] rf,[, rf,[, 
 
Desítky  
„Dvacet“ je množné číslo od „deseti“.  
Další desítky jsou vždy množné číslo od příslušné číslovky.  
Všechny číslovky vyšší než deset se připojují k podstatnému jménu v jednotném čísle!  
U číslovek 11-19 dochází též ke střídání rodu. To znamená, že je-li počítané slovo mužského rodu, 
je jednotka rodu ženského a desítka rodu mužského, a naopak (viz tabulka).  
 

 Maskulinum Femininum 

11 rf'[' dx;a; href.[, tx;a; 
12 rf'[' ynEv. href.[, yTev. 
13 rf'[' hv'lv. href.[, vlv. 
14 rf'[' h['B'r.a; href.[, [B;r.a; 
15 rf'[' hV'mix] href.[, vmex] 
16 rf'[' hV'vi href.[, vve 
17 rf'[' h['b.vi href.[, [b;v, 
18 rf'[' hn"mov. href.[, hn<mov. 
19 rf'[' h['v.Ti href.[, [v;Te 
20 ~yrif.[, 

30 ~yvilv. 
40 ~y[iB'r.a; 
50 ~yVimix] 
60 ~yVivi 
70 ~y[ib.vi 
80 ~ynImov. 
90 ~y[iv.Ti 

 
 
 



Stovky a tisíce  
Stovky a tisíce se odvozují od příslušných číslovek (viz tabulka). Ty se chovají jako obyčejná 
substantiva, tj. tvoří pravidelné množné číslo, když jich je více než 2. V případě číslovek „dvě 
stě“ a „dva tisíce“ tvoří pravidelný duál.  
 
 

 singulár duál plurál

100 ha'me ~yIt;am' tAam. 
1000 @l,a, ~yIP;l.a; ~ypil'a] 

 
 
 
b) Řadové číslovky  
 
Řadové číslovky jsou odvozeny od základních a mají koncovku -í, v ženském rodě buď hy- (-
íjá) nebo ty- (-ít). Řadová číslovka „první“ je odvozena od slova vaor, „hlava“.  

 
první !wOvari hn"wOvari 
druhý ynIve tynIve 

třetí yviyliv. tyviyliv. 
čtvrtý y[iybir. ty[iybir. 

pátý yviymix] tyviymix] 
šestý yVivi tyVivi 

sedmý y[iybiv. ty[iybiv. 
osmý ynIymiv. tynIymiv. 

devátý y[iyviT. ty[iyviT. 
desátý yriyfi[] tyriyfi[] 

 


